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Οι

μονοσύλλαβες λέξεις ο, η, το, οι, τα που μπαίνουν μπροστά από τα ουσιαστικά για να δείξουν το γένους τους λέγονται οριστικά άρθρα. Τα οριστικά άρθρα δηλώνουν ένα ορισμένο πρόσωπο, ζώο ή πράγμα.

π.χ. Ο δρόμος είναι στενός.

· αδερφή μου έχει μακριά μαλλιά.
Το πάρκο είναι καταπράσινο.

Τα άρθρα δε μένουν πάντα ίδια σε όλες τις πτώσεις. Αλλάζουν και παρουσιάζονται με διάφορες μορφές.

Κλίση οριστικού άρθρου

	Πτώσεις
	Ενικός αριθμός
	
	
	Πληθυντικός αριθμός

	Ονομαστική
	ο
	η
	το
	
	
	οι
	οι
	τα

	
	
	
	
	
	
	
	
	

	Γενική
	του
	της
	του
	
	
	των
	των
	των

	Αιτιατική
	το(ν)
	τη(ν)
	το
	
	
	τους
	τις
	τα
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  Τα γένη των ουσιαστικών είναι τρία: το αρσενικό, το θηλυκό [image: image6.png]
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                    και το ουδέτερο. Το γένος μπορούμε να το ξεχωρίσουμε από το άρθρο. Τα ουσιαστικά που παίρνουν μπροστά τους το άρθρο ο λέγονται αρσενικά,
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αυτά που παίρνουν μπροστά το η λέγονται θηλυκά και αυτά που παίρνουν μπροστά το άρθρο το λέγονται ουδέτερα.

	π.χ. Ο ήλιος λάμπει.
	
	αρσενικό

	Η σκάλα είναι ξύλινη. 
	θηλυκό


	Το νερό είναι κρύο.
	
	ουδέτερο
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 Τα ουσιαστικά έχουν δύο αριθμούς: τον ενικό και τον πληθυντικό. Όταν μιλάμε για ένα πρόσωπο, ζώο ή πράγμα, χρησιμοποιούμε τον ενικό αριθμό, ενώ όταν μιλάμε για πολλά πρόσωπα, ζώα ή πράγματα, χρησιμοποιούμε τον πληθυντικό αριθμό.

π.χ. Ο κύκλος είναι μικρός.
ενικός αριθμός

Οι χώρες είναι γειτονικές.

πληθυντικός αριθμός
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Οι διάφορες μορφές που παίρνει το ουσιαστικό όταν κλίνεται λέγονται πτώσεις. Οι πτώσεις των ουσιαστικών είναι τέσσερις: η ονομαστική, η γενική,

· αιτιατική και η κλητική. Για να βρεις τα ουσιαστικά που είναι σε ονομαστική πτώση, απάντησε στην ερώτηση «ποιος; ποια; ποιοι; ποιες;».
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	π.χ. Ποιος φωνάζει;
	
	Ο πατέρας.

	Ποια μαγειρεύει;
	
	Η μητέρα.

	Ποιες είναι οι κοπέλες; 
	Οι φίλες μου.
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Τα άρθρα της ονομαστικής

	Γένος
	Ενικός αριθμός
	
	Πληθυντικός αριθμός

	αρσενικό
	ο επιβάτης
	οι επιβάτες

	
	
	

	θηλυκό
	η κουρτίνα
	οι κουρτίνες

	ουδέτερο
	το θρανίο
	τα θρανία
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Αυτά είναι καλό να τα

θυμάμαι…

Τι προσέχω στην ορθογραφία για την ονομαστική πτώση
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 Αρσενικά

· Τα ουσιαστικά σε –ας σχηματίζουν την ονομαστική πληθυντικού σε –ες. π.χ. ο πίνακας – οι πίνακες
· Τα ουσιαστικά σε –ης σχηματίζουν την ονομαστική πληθυντικού σε –ες. π.χ. ο εργάτης – οι εργάτες
· Τα ουσιαστικά σε –ος σχηματίζουν την ονομαστική πληθυντικού σε –οι. π.χ. ο πελαργός – οι πελαργοί
· Τα ουσιαστικά σε –ές και –ούς σχηματίζουν την ονομαστική πληθυντικού σε –έδες και –ούδες.
π.χ. ο καναπές – οι καναπέδες

· παππούς – οι παππούδες
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Θηλυκά

· Τα ουσιαστικά σε –α σχηματίζουν την ονομαστική πληθυντικού σε –ες. π.χ. η γλώσσα – οι γλώσσες
· Τα ουσιαστικά σε –η σχηματίζουν την ονομαστική πληθυντικού σε –ες. π.χ. η γλώσσα – οι γλώσσες
· Τα ουσιαστικά σε –ού σχηματίζουν την ονομαστική πληθυντικού σε –ούδες. π.χ. η αλεπού – οι αλεπούδες
· Τα ουσιαστικά σε –ος σχηματίζουν την ονομαστική πληθυντικού σε –οι. π.χ. η είσοδος – οι είσοδοι
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Ουδέτερα

· Τα ουσιαστικά σε –ο σχηματίζουν την ονομαστική πληθυντικού σε –α. π.χ. το βιβλίο – τα βιβλία
· Τα ουσιαστικά σε –ι σχηματίζουν την ονομαστική πληθυντικού σε –ια.
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π.χ. το παιχνίδι – τα παιχνίδια

ΕΞΑΙΡΟΥΝΤΑΙ: το βράδυ – τα βράδια
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το δάκρυ – τα δάκρυα

το δόρυ – τα δόρατα

το δίχτυ – τα δίχτυα

το οξύ – τα οξέα
· το στάχυ – τα στάχυα

· Τα ουσιαστικά σε –ος σχηματίζουν την ονομαστική πληθυντικού σε –η.
π.χ. το άνθος – τα άνθη
το έδαφος – τα εδάφη

· Τα ουσιαστικά σε –μα σχηματίζουν την ονομαστική πληθυντικού σε –ματα. π.χ. το βήμα – τα βήματα
· Τα ουσιαστικά σε –σιμο σχηματίζουν την ονομαστική πληθυντικού σε –σιματα. π.χ. το δέσιμο – τα δεσίματα
· Τα ουσιαστικά σε –ας, -ος και -ως σχηματίζουν την ονομαστική πληθυντικού σε – τα.
π.χ. το κρέας – τα κρέατα το γεγονός – τα γεγονότα το φως – τα φώτα
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ΑΣΚΗΣΕΙΣ

1. Να συμπληρώσεις τα παρακάτω κενά με τον κατάλληλο τύπο του οριστικού άρθρου.

	____ βοσκός
	____ δέντρου
	____ άλογο
	____ καραβιών

	____θεία
	____ ποταμούς
	____ σαλόνι
	____ γράμματα

	____ ειδήσεων
	____ Λεωνίδας
	____ κύκνοι
	____ πεταλούδας


2. Να γράψεις τις παρακάτω προτάσεις στον άλλο αριθμό. α. Το σπίτι είναι μεγάλο.
___________________________________________________________

· Τα παιδιά δε διαβάζουν, αλλά παίζουν.

___________________________________________________________

γ. Τα ψάρια που αγόρασαν δεν είναι φρέσκα.

___________________________________________________________

δ. Η γραμμή του τηλεφώνου είναι κομμένη.

___________________________________________________________
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3. Να συμπληρώσεις το κείμενο με τον κατάλληλο τύπο του οριστικού άρθρου.

Το προηγούμενο Σαββατοκύριακο πήγαμε στο χωριό. Ξεκινήσαμε νωρίς ____ πρωί για να απολαύσουμε ____ διαδρομή. ____ καιρός ήταν πολύ καλός. Όταν φτάσαμε, μας υποδέχτηκε ____ γιαγιά, η οποία περνάει ____ καιρό της φροντίζοντας ____

κότες, ____ γάτες και ____ λαχανικά ____ κήπου. ____ παππούς ασχολείται συνεχώς με ____ χωράφια του, ενώ ____ απογεύματα παίζει με ____

συγχωριανούς του χαρτιά στο καφενείο.

4. Να γράψεις τα ουσιαστικά από το διπλανό πλαίσιο στη σωστή στήλη μαζί με το

άρθρο τους.
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	διάδρομος,

	Αρσενικά
	Θηλυκά
	Ουδέτερα
	

	
	
	
	τραπέζι, κλειδί,

	
	
	
	

	
	
	
	βιτρίνα, κήπος,

	
	
	
	καπνός, φλόγα,

	
	
	
	πορτοφόλι,

	
	
	
	κύμα, ακρογιαλιά,

	
	
	
	καφές, σελίδα,

	
	
	
	φάρμακο, οδηγός,

	
	
	
	πέτρα

	
	
	
	


5. Να μεταφέρεις τις παρακάτω προτάσεις στον άλλο αριθμό.

	
	Ενικός αριθμός
	
	
	Πληθυντικός αριθμός

	
	
	
	
	
	
	

	Ο εργάτης δουλεύει.
	
	Οι εργάτες δουλεύουν.

	__________________________
	Τα βουνά είναι ψηλά.

	Το μάθημα άρχισε.
	
	____________________________

	Ο σταυρός είναι χρυσός.
	
	_______________________________

	____________________________
	
	Οι πύλες έκλεισαν.


· ___________________________ Οι μητέρες φροντίζουν τα μωρά.
· ______________________________ Τα λουλούδια μαράθηκαν.
Ο καφές είναι πικρός.
____________________________

6. Να ξαναγράψεις τα ουσιαστικά στην ονομαστική πτώση στον αριθμό που βρίσκονται.

	τον άνθρωπο
	
	ο άνθρωπος

	της φωλιάς
	
	____________________________

	των υπουργών
	
	____________________________

	των αεροπλάνων
	
	____________________________

	τη γλώσσα
	
	____________________________

	της βρύσης
	
	____________________________

	του χελιδονιού
	
	____________________________
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